
 مستخلص الرسالة 

الكريم   القرآن  سور  )الناس( -اختصاصات  سورة  إلى  )مريم(  سورة  من  تطبيقية  نظرية  :    -دراسة  الباحث 
 عبدالعزيز بن محمد بكر بنّان . 

يأتي هذا البحث لدراسة ما اختصت به سور القرآن الكريم، وبيان وجه ذلك الاختصاص والتنظير لهذا الموضوع،  
تعلق به، وتأثيره في التفسير، وتكمن أهميته في ارتباطه بكتاب الله تعالى، وإبراز جانب من جوانب  ببيان معناه، وما له  

 الإعجاز في القرآن الكريم الذي لا تنتهي عجائبه ولا تنقضي غرائبه . 

فالقارئ لكتاب الله يجد أن القصص ، والموضوعات ، والأحكام ، وكثير من الجمل والكلمات تتكرر بين سوره ؛  
وهنا تتبين مشكلة هذا البحث ، وهي : هل لكل سورة من سور القرآن الكريم ما تختص به مع هذا التكرار؟ وبماذا  
اختصت كل سورة من سور القرآن الكريم؟ وبماذا تتعلق اختصاصات كل سورة من سور القرآن الكريم؟ ويهدف البحث  

به كل سورة من سور القرآن الكريم، مع توجيه اختصاصات  إلى التعريف باختصاصات السورة القرآنية ، وذكر ما اختصت  
كل سورة من سور القرآن الكريم ، ما أمكن ، وإبراز العلاقة بين اختصاصات السورة ، واسمها ، ومقصدها ، والتفريق  

 بين اختصاصات السور وخواص القرآن، وتوضيح العلاقة بين اختصاصات السور وظاهرة التكرار في القرآن الكريم. 

من خلال المنهج الوصفي: وذلك في دراسة المصطلحات الأساسية والمفردات المتعلقة بهذه الدراسة، والقيام بوصفها  
وصفًا شاملا مفصلا، والمنهج الاستقرائي: وذلك في تتبع وجمع اختصاصات كل سورة من سور القرآن الكريم، والمنهج  

ورة من سور القرآن الكريم. وتتناول الدراسة النصف الثاني من  الاستنباطي: وذلك في استنباط توجيه اختصاصات كل س
سور القرآن الكريم: من سورة )مريم( إلى سورة )الناس(، وتنقسم هذه الدراسة إلى بابين: الباب الأول للدراسة النظرية ،  

الكريم،  ويشمل خمسة فصول: الفصل الأول: التعريف بمصطلحات البحث، ويشمل تعريف اختصاصات سور القرآن  
والتفريق بينها وبين المصطلحات المقاربة لها، وهي خواص سور القرآن وخصائص سور القرآن، الفصل الثاني: وفيه ذكر  
وهي:   الكريم.  القرآن  ذات علاقة باختصاصات سور  قضايا  الثالث:  الفصل  الكريم.  القرآن  اختصاصات سور  أنواع 

تصاصات سور القرآن الكريم ومقاصدها، واختصاصات سور القرآن  اختصاصات سور القرآن الكريم وأسماء السور، واخ
وموضوعاتها واختصاصات سور القرآن والجو العام لنزول السورة، الفصل الرابع: للحديث عن التكرار والاختصاص في  

 سور القرآن الكريم.  

الدراسة تطبيقية : وفيه تم دراسة السور الكريمة من الثاني : فقد احتوى  الباب  لبيان ما    أما  )مريم( إلى )الناس( 
اختصت به كل سورة ، وقد قدمت لكل سورة بمقدمة تعريفية مختصرة ، فجاء عدد الاختصاصات التي وُقف عليها للسور  

( اختصاصا للسور  133( سورة ، و)21( اختصاصا للسور المدنية والتي عددها )62( اختصاصا ، ) 194محل الدراسة )
 سورة .  ( 75المكية والتي عددها )

 ثم تأتي الخاتمة وفيها التوصيات والنتائج التي خلصت إليها ، ثم الفهارس بأنواعها . 

 . وصلى الله وسلم على نبينا محمد وعلى آله وصبحه وسلم تسليما كثيرا
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This study aims to investigate and demonstrate specializations of the Chapters in the Holy Quran for 

competency and theorization purposes through demonstrating meaning and related aspects. It also aims 

to investigate the effect of such specialization in interpretation of verses of the Holy Quran. Importance 

of the study lies in its correlation to ALLAH’s divine book; and highlighting the endless miraculous 

aspects in the Holy Quran.  

When reading verses of the Holy Quran, one would find stories, topics, provisions, and several statements 

and words that are frequently repeated among its chapters. Here lies the problem of this study. It is ‘Does 

each and every chapter in the Holy Quran have its own specialization with this frequent repetition?’; 

‘What is the special characteristics of each and every chapter in the Holy Quran?’; and ‘To what 

specialization of each and every chapter in the Holy Quran is related?’.  

This study aims to identify the specializations of Chapters in the Holy Quran, the characteristics of every 

chapter as much as possible, its title and intention. Additionally, it intends to highlight the relationship 

between specializations of the Chapter and its title and purpose; and the effect of such specializations in 

interpretation. It also intends to differentiate between the specializations of Chapters and characteristics 

of the Holy Quran; highlight the relationship between specializations of Chapters and the frequent 

repetition in the Holy Quran.  

To this aim, the researcher has used the descriptive methodology to study the basic terminology and 

vocabulary related to the study with full and detailed description; and the inductive methodology in 

tracing and compilation of specializations of every Chapter in the Holy Quran; inferential methodology 

in inferring specializations of every Chapter in the Holy Quran.  

The study handles the second half of Chapters in the Holy Quran: from Surat Maryam up to Surat Al-

nass. The study is divided into two sections. The first section is concerned with the theoretical aspect. It 

has five subsections as follows. Subsection (1): Definition of terms of the study. It covers the definition 

of specializations of Chapters in the Holy Quran; differentiation between these terms and similar 

terminology in addition to characteristics and features of Chapters in the Holy Quran. Subsection (2): It 

covers the types of specializations of Chapters in the Holy Quran. Subsection (3): It handles issues with 

respect to specializations of Chapters in the Holy Quran. These are as follows: Specializations of 

Chapters in the Holy Quran, titles of Chapters, specializations of Chapters in the Holy Quran and their 

purposes; specializations of Chapters in the Holy Quran and their topics; Specializations of Chapters in 

the Holy Quran and the circumstances of revelation of such chapter. Subsection (4): It handles frequent 

repetition and specialization in Chapters of the Holy Quran. Subsection (5): It intends to demonstrate the 

effect of specializations of Chapters in the Holy Quran over interpretation.  

The second section is mainly concerned with the applied aspect of the study. In this section, Surat 

Maryam up to Surat Alnass will be studied in order to recognize the characteristics of each chapter in 

addition to an overview about every chapter.  

I have prepared a short introduction for each Chapter. My research came up with numbers of 

specializations in this part of the holy Quran around (194) specializations. (62) specializations for the 

Medinan Chapters which are (21) Chapters in total and  (133) specializations for the Meccan which are  

(75) Chapters in total. 

Thereafter comes the conclusion, which contains the recommendations and results that I have concluded, 

followed by the indexes.  

May Allah’s prayers, peace and blessings be upon our Prophet Mohummad, his family and his 

companions.  
 

 


